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20-21 
Aug 
1896 

Caloocan  
 
The Guardia Civil Veteranaõs raid on the printshop of the Diario de Manila 
confirms what Spanish intelligence agents have known for weeks ð that a 
separatist secret society is plotting revolution, and is rapidly growing.  Now the 
Veterana have been told its name, the Katipunan, and have seized documents that 
identi fy  some of its members.  Manhunts, arrests and interrogations begin at 
once.1 
 
Bonifacio and other leaders probably  went into hiding as soon as they heard the 
Katipunan had been betrayed, and over the next couple of days they leave Manila 
and head north to Caloocan.  Bonifacio and Jacinto are said to have left  together, 
meeting before dawn at Tutuban station and then walking along the railroad in 
order to avoid the streets. They go first to see Bonifacioõs father-in-law, Nicolas de 
Jesus, but his house is close to the población, and he tells them it would be safer to 
stay farther from the town .2   
 
They transfer to a house on the outskirts, where they meet up with other senior 
Katipunan leaders and the capitan municipal of Caloocan, Silverio Baltazar. 
Evidently a KKK member or sympathizer, Baltazar assigns town policemen 
(cuadrilleros) to keep a look out whilst the meeting is in progress.  Before the 
discussion has properly begun , however, the leaders hear the cuadrilleros shouting 
outside, challenging someone in the street.  It is a false alarm ð an Englishman 
who live s in the town passing by in a calesa ð but it sets nerves on edge, and the 
Katipunan leaders decide again to move on to somewhere they are less likely to 
be discovered.3  
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21-22 
Aug  
1896 

Kangkong  
 
A local KKK leader in Caloocan named Apolonio Samson invites Bonifacio, 
Jacinto and other leaders to stay at his house and farm in barrio Kangkong , about 
four kilometers east of the población.4   
 
Samsonõs place is relatively secluded, and is spacious enough not just to 
accommodate the top-ranking KKK leaders but also to serve as the venue for the 
meeting of the Katipunanõs Supreme Assembly (Kataastaasang Kapisanan) that 
urgently needed to be convened.  The Supreme Assembly comprises the Supreme 
Council and Council of State plus the presidents of KKK councils and branches, 
so around  50-75 activists might have been expected.     

  
22 Aug  
1896 

Circulars are dispatched instructing the members of the Supreme Assembly to 
hasten to Kangkong for a meeting the very next day - Sunday, August 23.  
 
The circulars warn that all Katipuneros , especially office-holders, are now in 
danger. If they are to honor the oaths they had sworn, the moment has come. The 
revolution c annot be long deferred (òhindi nararapat ipagpaliban ng malaon ang 
panghihimagsikó); the gravity of the situation demands an immediate response. 
Those coming to Kangkong, the circulars emphasize, must take every precaution 
possible to evade detention and arrest.5 

  
22-23 
Aug  
1896 

Many others make their way to Caloocan besides the members of the Supreme 
Assembly.  Tomas Remigio and Lorenzo Alonso, former KKK activists who had 
established another separatist group, Binhing Payapa, arrive at Apolonio 
Samsonõs house in Kangkong and are warmly welcomed by Bonifacio as if the 
schism had never happened.6 
 
Also amongst the arrivals is a gang of bandits, led by Gregorio Tapalla (alias 
òLaonó), reputedly an alcoholic ex-convict from Cavite . He wore a fine broad-
brimmed hat ( salacot) ornamented with silver. 7  Bonifacio is said to have 
established links with Laonõs band in the preceding weeks, and he would have 
welcomed them to Kangkong, too. 8  
 
Far more numerous ð and hence dangerously conspicuous ð is the host of rank-
and-file Katipuneros who have hiked  or taken the tram (tranvía) to Caloocan.  
Some had apparently been told to come by their branch presidents; others had 
come of their own accord.  As he made his own way to Kangkong, Tomas 
Remigio saw them walking in the rain along the road, and resting in clusters on 
either side. In total, he reckoned, he saw as many as 2,000 on their way to join the 
Supremo (òay pawang patungo sa kinalalagyan ng Supremoó.) 9 

  
23-24 
Aug  
1896 

Bonifacio presides over the meeting of the Supreme Assembly in Kangkong. The 
debate is lengthy and intense.  The majority favors launching the revolution in the 
coming days, but a minority is opposed, presumably on the grounds that the 
Katipunan is not ready, and most importantly lacks guns. Among the minority  
are at least three of the seven members of the Council of State ð Teodoro Plata 
(minister of war); Briccio Pantas (minister of justice) and Enrique Pacheco 
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(minister of finance). 10 The Magdalo  council in Cavite , of which Emilio Aguinaldo 
is a leading member, also opposes an early uprising  due to a òcomplete lack of 
armsó (òdahil sa kawalang lubos ng sandatang magagamitó)11 and registers its 
opposition in writing. 12   
 
Bonifacio, it is said, is so angered by the dissent of Teodoro Plata ð his own 
brother-in-law - that he threatens to send him into exile (òparusang pagpapatapong 
siyaó). Pio Valenzuela calls for heads to cool.13  
 
Sometime later, the story goes, the guards posted outside the house spot a 
stranger acting suspiciously. They bring him inside, and Bonifacio assigns 
Valenzuela to interrogate him.  The stranger tells a bizarre tale.  He confesses he is 
a spy (òtiktikó).  He has been sent to Caloocan, he says, by the Archbishop of 
Manila, Bernardino Nozaleda, with instructions to find out the Katipunanõs plans. 
The previous day, he babbles, the Archbishop had hosted a big meeting in his 
palace. Governor General Ramón Blanco had been there, and his deputy General 
Bernardo Echaluce, and other important military, religious and civic leaders.  The  
meeting had decided to impose òjuez de cuchilloó (òjustice by the knifeó; a reign of 
terror)  in eight provinces around Manila, unleashing a  massacre not only of any 
rebels who had taken up arms against Spain but also of the entire native 
population wherever the Katipunan had spread. After this mass slaughter, the 
region would be repopulated with 3,000,000 immigrants from China , whose 
recruitment and transportation , it was proposed, would be organized by the 
prominent Chinese businessman Carlos Palanca.14 
 
Did the spy really tell this fable, or has it been embellished in the retelling?  We 
shall never know. Its details, for sure, are unbelievable. But beneath the fantasy it 
seemed to have a kernel of truth ð the Spanish response to the Katipunan would 
be ruthless. The spy was not the first to warn of the òjuez de cuchilloó; he was 
adding weight to a rumor that was al ready rife. Arrests had already begun. There 
had been no hint, yet, that the Spaniards might offer KKK members who 
surrendered any form of amnesty or leniency.  
 
The mood is anxious, edgy. If the spy knew where the Katipuneros were meeting, 
Bonifacio worries, then perhaps the Spaniards had intercepted one of the circulars 
summoning the delegates to Kangkong.15 Even if they hadnõt, they might well 
have got reports about the crowd gathering in the vicinity . Guardia Civil or army 
units might attack at any moment. There was a danger the Katipunanõs leaders 
would be killed or detained before the revolution had even begun. Bonifacio 
orders everyone to have a weapon to hand at all times, even when they were 
eating - òisang kamay ay sa pagkain at isang kamay ay sa sandata.ó16   
 
The choices confronting the Katipun eros in Kangkong thus seemed limited and 
stark. The Spaniards wanted to hunt them down and kill them. Rather than wait 
to be killed in their homes, or as fugitives in the hills, most agreed, it would be 
better to fight, better to launch the revolution even though they were ill -prepared 
and ill -equipped. Victory might not be won, but there was a chance. Spanish 
repression and reprisals would provoke a backlash. Thousands more, or 
hundreds of thousands, might join the revolution, including the rich and 
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influential, and the struggle might sprea d quickly to other regions. Filipinos 
serving in the police, Guardia Civil, Veterana, and military might defect, 
providing the Katipunan with the  guns it so vitally needed.17   
 
By the end of the debate, it is said, Teodoro Plata and most of the others who had 
initially opposed raising an immediate call to arms had been swung round.  
When the issue was finally put to the vote, the majority was overwhelming.  
 
The revolution , the Supreme Assembly decide, will  begin with a coordinated 
attack on Manil a the following Saturday, August 29. 18    

  
  

Philippines Free Press, July 20, 1929 
In 1917 a Katipunan veteransõ association, the Labi ng Katipunan, erected a memorial on the site 
of Apolonio  Samsonõs house in Kangkong to mark where the decision to revolt had been taken. 
òSa pook na ito,ó the inscription says, plainly and simply, ò...ipinasya ng KKKNMANB ang 

paghihimagsik noong ika-23 ng Agosto 1896ó.19 
  
23-24 
Aug  
1896 
 

Whilst the Supreme Assembly has been meeting at Samsonõs house, the crowd of 
rank-and-file Katipuneros  has been waiting outside, eager and impatient to hear 
what has been decided.20   
 
As soon as the Assembly has voted to launch the revolution, Bonifacio leads the 
crowd to a place nearby (òmalapit pa doonó) where there is an open field (òmalaking 
kaparanganó).21   
 
He tells them the momentous news: òBrothers,ó he shouts, òthe decision is to go 
ahead with the revolution.ó (òMga kapatid, ang pinagkaisahan ay ipagpatuloy ang 
paghihimagsik.ó)22   
 
It is the decision the crowd wants, and they cheer. òDo you swear,ó Bonifacio asks 
them, òto reject the government that oppresses us?ó  òYes!ó the crowd roars. òIn 
that case,ó Bonifacio urges them, òbring out your cedulas and rip them up, as a 
symbol of defiance!ó (òKung gayon, ilabas ninyo ang inyong mga sedula personal at 
punitin, tanda ng pagtalikod sa kapangyarihan!ó)23 
 
The Katipuneros fervently heed his call, weeping with emotion as they rip their  
cedulas to shreds.  Bonifacio raises the cry, òMabuhay ang Katagalugan!, and the 
crowd bellows as one, òMabuhay!ó 24 
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                                                Rody Herrera, òPugad Lawinó [1963; detail ] 

  
23-24 
Aug  
1896  

The crowd is fired-up, eager to fight. They are in the mood to march on 
Intramuros at that instant, if so ordered. But their leaders then tell them the attack 
will  not be mounted until the weekend; it ha s to be planned and coordinated; the 
branches have to be given their orders; weapons have to be gathered and readied.  
 
The crowd realize all this is true. But five days seems a long time to wait. Where 
will  they go, in the meantime?  òUnless you are in danger,ó Bonifacio tells the 
men, òreturn to your homes and prepare for August 29 with your kapatid in your 
local branches.ó25 
 
òBut we are all in danger!ó the men remonstrate.26  They know the Spaniards had 
already found KKK membership lists, and might soon find more, and might 
perhaps also find the photographs (òlarawanó) that KKK members had been asked 
to submit to the Supreme Council.27 Some said  their houses were being watched 
by the Guardia Civil, or the Veterana. Going home would be like walking into a 
trap.28  The authorities would be able to confirm they were Katipuneros because 
they bore a distinctive scar on their left forearms from their initiation. And now 
they no longer have their cedulas, which were their means of identification. They 
fear they might be arrested, or executed on the spot.  

  
 But it  is also dangerous in Kangkong. The crowd is far bigger than the barrioõs 

population , and equivalent to almost a quarter of Caloocanõs entire population.  
No matter how many people in the locality are sympathetic to the Katipunan, 
there are others who will  talk, and inform. Enemy troops will  be coming, soon. 
 
Staying together, Bonifacio might have pointed out , also raised practical 
dilemmas.  What would everybody eat over the next few days; where would they 
shelter and sleep? Apolonio Samson, in whose house the Supreme Assembly met 
on August 23-24, was a generous host. That night, it is said, he opened all his 
stores and barns so that corn and rice could be cooked for the Katipuneros, and 
ordered the carabao in his fields to be slaughtered for their meat.29  But perhaps 
that was still not enough for 2,000 men. And the Katipuneros did not just need to 
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be fed and watered. They wanted weapons, tools, materials for making weapons, 
basic medical supplies, clothes, and cigarettes. They began to raid Chinese stores 
in the nearby barrios.30   
 
Some of the Katipuneros were obviously in greater danger than others. Many 
who  did not wish to return home would have been able to lie low for a few days 
elsewhere, with relatives or friends. In general, it would have been safer to go 
home to a rural barrio than to the city. And so, we might guess, hundreds did 
leave Caloocan. But hundreds remained, and there was a stream of new arrivals.31 
 
The Katipunanõs leaders had less than a week to organize the attack on Manila. 
They had to do so without alerting enemy attention , but whilst accompanied by a 
multitude of would -be fighters who needed to be fed, provisioned, and armed 
with better weapons. It was an impossible task. 

  
24 Aug  
1896 

Early in the morning , whilst the crowd  is still gathered in the vicinity of Apolonio  
Samsonõs house, news or perhaps just a rumor comes that a Guardia Civil unit 
from Tinajeros is heading towards Kangkong.32 They might have been alerted, 
some said, by the noise of a musket (escopeta) being fired by the bandit known as 
òLaonó.33  

  
24 Aug  
1896  

The Katipuneros leave Kangkong in haste. Apolonio Samson guides them first to 
the house of Felix Oropa (or Doropa) in the barrio of Bahay Toro, about two 
kilometer s to the north -east.  They stay there for a few hours whilst Bonifacio and 
Jacinto send out orders and messages, but Bonifacio does not feel at ease (òhindi 
mapanatagó) and the house is small.34  
 
Banlat  
 
Samson then leads the crowd four kilometer s or so further in the same direction, 
to a large farmstead near barrio Banlat. This is the place of Melchora Aquino, 
renowned today in history books as òTandang Sora,ó old Sora. She was not as old 
as the books say. The KKK veterans describe her as a short and stout woman 
(òpandak na babae, matabaó) in her fifties, and the vecindarios (tax lists) confirm she 
was then 56 or 57.35 
 
Close to the farmstead is a small hill or knoll, which Pio Valenzuela and others 
later recall was known as Pugad Lawin. A newspaperman who visited the spot 
with Valenzuela in 1940 describes the hill as òabout 30 or 40 feet higher than the 
surrounding territoryé.It was a good observation point from a military point of 
view because it commanded an excellent view of the whole country to the south 
and west, the only directions from where the Spanish forces could be expected to 
come.ó36 On the slopes of the hill stood a large, tall tamarind  (sampaloc) tree, from 
which lookouts could see people coming from as far as two kilometers away.37  

  
 Among those who arrive in Banlat on August 24 are six of the seven members of 

the Council of State - Andres Bonifacio (President); Pio Valenzuela (Vice-
President); Emilio Jacinto (Minister of State); Teodoro Plata (Minister of War); 
Aguedo del Rosario (Minister of the Interior); and Enrique Pacheco (Minister of 
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Finance).38  
 
The Katipunanõs core leadership group is therefore still almost intact at this point , 
so Bonifacio and his ministers are able to continue planning the coming offensive .   

  
24-26 
Aug  
1896  

The broad strategy, they agree, should be for the Katipuneros in and around 
Manila to converge on Intramuros in four brigades or columns:  
 
Fighters from towns and barrios to the north of the city - Malabon, Navotas, 
Tinajeros and Caloocan ð would  advance on the center via Tondo under the 
command of Gregorio Coronel. [Marked in red on the map below.]  
 
Fighters from towns and barrios to the northeast - Balintawak, Kangkong, Bahay 
Toro, Bagobantay, Masambong, S. Francisco del Monte, Pasong Tamo, Banlat, 
Diliman at Tapusi ð would approach the center via Bilibid under the command of 
Aguedo del Rosario. [Green, with òTapusió off the map to the northeast.]  
 
Fighters from towns and barrios to the east - Pandacan, Mandaluyong, San Juan 
del Monte, Marikina and Sampaloc ð would  approach via Rotonda and 
Malacanan under the command of Ramon Bernardo. [Blue.] 
 
Fighters from towns and barrios to the south - Muntinglupa, Taguig, Pateros, 
Pasig, San Pedro Makati, Santa Ana and Paco ð would  approach via San 
Marcelino under the command of Vicen te Fernandez. [Orange, with Muntinglupa 
off the map to the south.]  39 

  
24-26 
Aug  
1896 

 
 

24-26 
Aug  

Constraints of time, location and funds, needless to say, hugely limit the  
opportunity to gather weapons for the coming attack, but at least a large stock of 
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1896 bladed weapons is assembled in Banlat ð as many as 1,000, veterans recall.40 One 
of Bonifacioõs brothers-in-law, Arcadio de Jesus, brings 100 bolos (gulok) that have 
been made in Meycauayan, Bulacan.41 Pio Valenzuela recalls ordering 2,000 bolos 
upon Bonifacioõs instructions, but it is not known when, where or whether these 
got delivered. 42 

  
24-26 
Aug  
1896  

The mobilization of KKK branches and preparations for the offensive, Bonifacio is 
said to have decided initially, would be directed by himself in the sector to the 
east of Manila; by Teodoro Plata to the north of Manila; and by Tomas Remigio in 
Dulumbayan (where he lived) and the province of Cavite. As events transpired, 
Bonifacio did take command in the east, but Plata was reportedly also in the east 
on the day of the attack and Remigio did not get to Cavite. 43  
 
Pio Valenzuela, it seems, was assigned to co-ordinate and assist the KKK 
branches in towns to the south of Manila such as Pateros and Taguig, as was 
Antonino Guevara. 44 

  
24-26 
Aug  
1896  
 

The KKK leaders agree that civil as well as military leaders need to be appointed 
or elected (òmaghalal ng magsisipamahala ng bayan at mag aakay ng Hukboó) 
wherever possible. They decide to appoint Mariano Alvarez , the head of the 
Magdiwang council based in Noveleta,  as overall chief, both civil  and military , of 
all the revolutionary forces in the province of Cavite.   
 
The Kawit -based Magdalo council, as noted in this draft of Alvarezõs 
appointment, had expressed its opposition to launching the revolution  (òna di pag 
ayon sa pinagkaisahang pag galawó), and so the KKK leaders would not have 
considered appointing Emilio Aguinaldo or other Magdalo leaders to any 
position of leadership at this juncture. When the Magdalo  council decided a few 
days later to support the revolution, of course, the situation changed, and the two 
Cavite-based councils would again be seen as having equal status.45 

  
  

Draft appointment of Mariano Alvarez as the 
leader to be recognized throughout the 
province of Cavite (òPangulong kikilalanin sa 
buong hukuman ng Tangwayó). The draft 
appears to have been penned and initialled (in 
the bottom left -hand corner) by Emilio Jacinto, 
and is dated Caloocan, 26 August. 
 
This is the only Katipunan document yet 
found dating from the critical month of 
August 1896. A proper òletters sentó book was 
evidently not to hand in Banlat at this 
tumultuous moment, and the communications 
were drafted in a farm ledger, used under 
normal circumstances to record crop yields or 
sales.  The text is therefore written across 
printed columns that are headed òMaiz,ó 
òMani,ó òCamoteó and so on.   
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24-26 
Au g 
1896 

Melchora Aquino is just as hospitable and magnanimous as Apolonio Samson 
had been in Kangkong.  She makes available to the Katipuneros all the palay in 
her storehouse, over 100 cavans, and also her cattle, carabao, pigs and chickens. 
Together with some of her adult children, she personally helps in grinding the 
rice, and in butchering and cooking the meat.46  

  
24-6 
Aug  
1896  
 

But there is still a need for other supplies (òiba pang pakikinabanganó), items a 
farmstead could not provide. Again, orders are given to raid Chinese stores in the 
area. Bands of Katipuneros sortie out from Banlat to at least three barrios - 
Balintawak, Balong-bato and Masambong.47  
 
About 100 men go to Balintawak, and perhaps the other bands were similar in 
size.48 The Chinese shopkeepers naturally try to defend their premises and their 
stocks, but are overwhelmed.  Twelve are killed, according to a Spanish source.49 
They are the revolutionõs first victims. Nine others are taken back to Banlat as 
prisoners and held under guard in a barn. The guards are negligent, however. 
Perhaps they fell asleep. The Chinese escape and flee, but are quickly spotted and 
pursued. One manages to get away, but two are killed and the other six 
recaptured.50 Brought back to the farmstead, they are tethered together to ensure 
they do not escape again. Later, it seems, three new prisoners are added to the 
group, bringing the total back to nine. 51      

  
26 Aug 
1896 

òCiviles!ó The look-outs in the sampaloc spot troops in black in the far distance, 
coming from the south -west. Not wishing to leave Banlat unless forced to do so, 
the KKK leaders ready the men to confront the Guardia. 52    
 

 
                                               Guardia Civil  ð Spanish officers and Filipino troopers  

 
There are about 30 men in the Guardia detachment.  They are led by a Spanish 
lieutenant, Manuel Ros, and the sergeant and corporal (cabo) are also Spaniards, 
but the troopers are all Filipinos. 53 Informers had presumably told the Guardia 
that the insurrectos who had attacked the Chinese stores were encamped 
somewhere near Banlat, and may have told them precisely where to look.  
 
Whilst the Guardia ar e still in the distance, the Katipuneros assemble. Bonifacio 
designates one of the men as the standard bearer (abanderado), and orders the 
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troops to walk past the flag and swear not to falter in their defense of the country 
(òwalang tatalikod sa pagtatanggol ng bayanó.) The flag is completely red (òpulos na 
pulaó; a òbanderang kundimanó).54 
 
Riding on horseback, Bonifacio and Pio Valenzuela lead the men away from the 
farmstead so that the Guardia can be intercepted before they arrive. The 
Katipuneros take up their positions in the fields beside the road. 55 Through the 
fields runs a meandering creek, along whose banks were thick reedbeds.56 The 
Chinese prisoners, Bonifacio orders, should be placed in the front line, still tied 
together.57   
 
It is now about noon. As they wait, Bonifacio stresses that the Filipinos in the 
Guardia detachment are not the enemy. They are brothers (òkapatidó), and not to 
be feared: òHuwag masisira ang inyong loob at kapatid din natin ang mga sibil na 
iyan!ó58 It is hoped they will  switch sides, or at least shoot high, above the 
Katipunerosõ heads. 
  
When the Guardia first see the Katipuneros, they do not open fire. They halt, 
about 70-100 meters away.  
 
òKill the Spaniards and join us!ó the Katipuneros shout. 
 
òLay down your weapons!ó the Guardia shout back. òWe can come to an 
understanding!ó òIf you are good people, lay down your weapons, and walk over 
here, two at a time!ó59  
 
The stand-off continues until the mid -afternoon. Finally, the Katipuneros on the 
left and right flanks are given the signal to attack. They advance across the wet 
fields. Hugely outnumbered, the Guardia Civil hastily retreat to avoid being 
surrounded, firi ng as they withdraw. Some of the Filipino troopers might have 
aimed their rifles high, but some might not, and the three Spaniards certainly did 
not. Eight of the Guardia carried modern rifles, according to a KKK veteran - 
seven Remingtons and one Mauser.60  
 
Pedro Nicodemus, a KKK commander with a revolver who is riding a carabao, is 
ordered by Bonifacio to shoot any man who runs away in the face of enemy fire. 
None do.61     
 
As the bullets snap and hiss around them, the only weapons the Katipuneros 
have in reply are three shotguns (which have a limited range); a few revolvers 
(likewise of limited range); spears fashioned from wood, cane stalks and bamboo; 
some stones they had gathered to hurl; and a barrage of noisy but harmless 
firecrackers.62   
 
They also carry bolos, daggers and other blades, but on this day there is no hand-
to-hand fighting.  The Katipuneros pursue the retreating Guardia Civil, but 
cannot catch up.  They are slowed down not only by the rifle fire, but also by the 
terrain.  Whilst the G uardia are on relatively firm ground ð perhaps on a road ð 
the Katipuneros get bogged down in thick mud and flooded rice fields. In the 
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course of the vain and sodden pursuit, the order is given to release the Chinese 
prisoners because they have become an encumbrance.63  
 
The Guardia halt when they are about 500 meters away, and for a while continue 
firing. But at about 4 oõclock they move off, heading towards Caloocan.   
 
Bonifacio and his commanders surmise that the detachment had run low on 
ammunition, wo uld call for reinforcements, and would sooner or later return.  
Rather than continue the pursuit, Bonifacio decides, it would be prudent for the 
Katipuneros also to leave immediately. The brief skirmish thus ends with both 
sides in retreat at the same time. The Guardia Civil, in their haste, leave behind 
two capes and a leg of ham. The Katipuneros, more seriously, lose a suitcase 
(maleta de viaje) containing about 1,000 pesos, which was almost all the cash they 
had.64   
 
Three Katipuneros were killed in the encounter, two captured, and about eight 
injured. 65  The Guardia Civil, it was reported , had suffered not even a scratch.66  

  
26 Aug 
1896 

Where were the Katipuneros to go?  They could not stay in Banlat, and a crowd of 
1,000 was likely to be located by the enemy wherever they went. Even if they 
could evade the enemy for the next three days ð until August 29 ð where would 
they get food and supplies?  Staying together, ònot parting from the Supremo,ó67 
was no longer an option. All those who could return home, Bonifacio urged 
again, should do so, and prepare for August 29. Others would have to hide until 
that day with relatives, friends or kapatid.  
 
The vast majority then departed, going their separate ways. By nightfall, not 
many remained (òhindi na marami ang mga naiwanó).68 The leaders, now with 
perhaps between 50 and 100 men, go back briefly to the farmstead to thank 
Melchora Aquino and her family for their selfless support, and then head off east, 
towards Krus na Ligas and Balara.69  
 

 
                               Gregorio Pineda, òBajo la Bandera Revolucionariaó [c.1911] 
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Balara to Mandaluyong  
  
26 Aug 
1896 

Bonifacio sends a message to the KKK council in Mandaluyong saying that he 
and his companions lack òeverythingó and asking for supplies to be sent urgently 
(òna humihingi ng tulong dahil sa kanilang kalagayan na dahop sa lahat ng bagayó). The 
council quick ly dispatch es a cavan of rice; three sacks of meat (ulam), sweets 
(matamis), sigarilyo, some clothes and a little cash.70 

  
26 Aug 
1896 

That night in Balara, according to Pio Valenzuela, the last meeting of the KKKõs 
Secret Chamber (Sanguniang Lihim) is held. Its three members ð Bonifacio, 
Jacinto and Valenzuela ð decide that one of them òshould devise ways and 
meansé to get into the hands of the Governor General, Ramon Blanco, the 
documents drafted by the Chamber in which it was made to appear that the 
leader of the Katipunan was Francisco Roxas [a wealthy businessman and civic 
leader]. In fact, Roxas was considered the principal enemy of the Katipunan.ó71 
 
No evidence has been found to confirm that this plan ever materialized.  
Francisco Roxas was indeed arrested, found guilty of treason and rebellion, and 
executed at Bagumbayan in January 1897. The prosecution case against him, 
however, seems to have been based on statements made under interrogation by 
other detainees, rather than on incriminating documents.72 

  
27 Aug 
1896  

Bonifacio, Jacinto, Valenzuela and their group move away from the place where 
they have spent the night, but stop for a while, still somewhere near Balara, to 
have further discussions on how the proceed.  
 
They are soaking wet, and have only some boiled green bananas to eat. They are 
very thankful and relieved when the Katipunero bringing the supplies from 
Mandaluyong finds them, so they can have a meal and change their clothes.73 
 
The previous dayõs encounter with the Guardia Civil had perhaps worried 
Bonifacio. He is said to have proposed that the attack on Manila should be 
postponed until the Katipuneros were better armed, and that the group should 
march forthwith to Mount Tapusi to start constructing a fortified encampment 
that could be defended against enemy attack (òupang dooõy magpagtibay ng isang 
mabuting muog, na magiging tanggulan nang Katipunanó).74 Jacinto and others, 
however, persuade Bonifacio to change his mind. It is too late to postpone the 
offensive, they argue, because the date - August 29-30 ð has already been set. The 
KKKõs branches have been notified, and thousands of Katipuneros have begun 
girding for the fight.     
 
Bonifacio and his companions then decide to go to Mandaluyong to prepare for 
the offensive. Mandaluyong was the town in the eastern sector where the 
Katipunanõs support was most solid, and was well-positioned to serve as their 
temporary base. They walk first towards Marikina, where Valenzuela parts 
company from the group near barrio Malanday, saying he is exhausted and needs 
to rest.75 Bonifacio, Jacinto and the others carry on to barrio Barangka in Marikina, 
where they have a meeting with local branch presidents and stay the night.  
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28 Aug 
1896  
 

Bonifacio and his companions arrive in the sitio of Balakbak  in Mandaluyong, 
where he holds meetings with Katipuneros arriving from other places. 76  He 
issues an order, dated òBundok na Kalayaan, 28 August 1896ó and addressed to 
òPresidents, councilors and brothers,ó confirming that the offensive will start at 
midn ight the following day, the 29 th, and warning that any brethren not in accord 
with the sacred objectives of the people (òbanal na adhika ng bayanó) will be 
regarded as traitors.77 Copies of the order are dispatched to  Katipunan branches 
far and wide.  

In the evening, Bonifacio is told that Spanish artillerymen have set up a gun 
emplacement on the Pasig River to the southwest of Mandaluyong, and another 
on the San Juan River to the northwest. And another detachment of artilleros, he 
learns, has arrived at El Depósito ð the waterworks in San Juan ð bringing with 
them a large cannon and four òcañones de montañaó. 78    
 
The Spaniards, it is now clear, will not simply concentrate their strength in 
Intramuros, sitting tight and waiting to repel a siege.  
 
The Katipuneros take heed of the Spanish moves as they debate their strategy.   
Originally, it seems, it had been intended that many, perhaps most, of the 
Katipuneros assembled in Mandaluyong would proceed to Manila directly, some 
crossing the Pasig River to Santa Ana and others crossing the San Juan River to 
Bakood. After the Spanish moves, it seems, Bonifacio and his commanders 
decided instead that the bulk of the Mandaluyong force should initially head 
north, making the polvorín (gunpowder store) in San Juan del Monte their first 
target, and then proceed into Manila from there. 79  
 
The waterworks, El Depósito, is not designated as a target. The Katipuneros could 
foresee that a clash with the Spanish artilleros stationed there was almost 
inevitable, but a direct assault on the building , they recognize, would risk 
incurring dreadful ca sualties. It is therefore decided that the column from 
Mandaluyong should not pass close to El Depósito on their way to the polvorín, 
but should skirt widely around it, and then approach the  polvorín along the road 
coming from Marikina. Bonifacio asks his commanders to assure the troops that 
every possible step is being taken to reduce the dangers they would face (òkayaõt 
sinabing dapat ipatalos na mga kakasamahan sa gabing yaon ang lahat ng balakid upang 
mapag-ingatan.ó)80  

  
29 Aug 
1896  
 

The morning and afternoon before the attack are devoted to procuring, tallying 
and allocating weapons. The Katipunan branch in Santolan in Pasig has fifteen 
Remingtons, one other rifle and one revolver.  But the counts in the Mandaluyong 
balangay are meagre. 81  
 
At around 5 oõclock in the afternoon, the Katipuneros who have assembled with 
Bonifacio in Balakbak, more than 500, walk about half a kilometer  westwards to 
Hagdang Bato, also in Mandaluyong, where the owner of a bakery (panadería) and 
others have prepared a lot of food (òmaraming pagkainó).  As darkness falls, they 
are joined by contingents who had been gathering in secluded spots elsewhere in 
the vicinity, and  by 7 oõclock their numbers have swelled to over 1,000.82   
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They rally for their final instructions as the church bells strike 9 oõclock.  Everyone 
cheers ð òLong Live the Sons of the People!ó (òMabuhay ang mga Anak ng Bayan!ó) 
ð and upon Bonifacioõs shouted order to advance the fighters hasten first to the 
Mandaluyong municipal building, where they quickly overcome the three 
Guardia Civiles on duty (greeting one as a brother Katipunero) and seize their 
rifles.83    
 
San Juan del Monte 84  
 
At 11 oõclock, the column sets out for San Juan del Monte, two kilometer s or so to 
the north. Bonifacio, observers said, was calm and composed, almost as if he were 
marshalling a peaceful parade.85   
 
As they march, the troops are joined by other groups, and they press any men in 
the houses along the road to join them.86 As they approach San Juan, they number 
more than 1,500, perhaps as many as 2,000. The advance detachments are met as 
they entered the town by the acting capitan municipal, Placido Ibañez.87 He 
confirms what Bonifacio had been told the day before.  The Spaniards, he says, 
have turned El Dep·sito into a fortress.  The Artillery has brought òa cannon so 
powerful it could mow down more than 100 people with a single blast,ó and a 
well -armed Guardia Civil unit has also arrived. Ibañez urges the commanders to 
postpone the planned attack until another day. òShut up!ó they say, òand woe 
betide you if the Supremo hears you.ó88 The column pushes on.  

  
30 Aug 
1896  

Around midnight, along the road that is now F. Blumentritt, the Katipuneros are 
seen by a patrol of Guardia Civiles and challenged, òWho goes there?ó  òSons of 
the People!ó they shout back, and in an instant hear the crack of rifles.  They 
return the fire,  killing one guard and disarming another, but one or two escape. 
Moving on towards the Santo Cristo church, they encounter two more guards, 
killing both and taking their guns and ammunition. Two Katipuneros also die in 
this incident, killed accidentally by  shots from behind.89    
 

 
                                                                               Santuario del Santo Cristo  

 
After the skirmishes with the Guardia Civil, the Katipuneros head to the east of 
the town  as they had planned, giving the artilleros at El Depósito a wide berth. 
They are then joined by a 300-strong contingent from Santolan, led by Valentin 

https://www.facebook.com/photo.php?fbid=1413693662010679&set=a.186140654765992.41910.100001101750731&type=3
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Cruz.90  
 
Bonifacio and Cruz agree that their two contingents should stay together. But 
then, according to a KKK commander, òafter a few moments of rest and 
conversationó (òmakaraan ang ilang saglit nang pamamamahinga at pag-uusap-usapó), 
Bonifacio looked at his watch and was shocked to see it was now 4 oõclock in the 
morning, long after the midnight hour at which cannon were due to be fired, or 
balloons to be released, to signal to Katipuneros waiting in the nearby provinces 
that the simultaneous assault on Manila should commence. Bonifacio 
immediately decide d the assault on Manila should be deferred until the following 
night, and that in the meantime the fighters should withdraw to Balara, about 
eight kilometer s to the northeast.91  
 
Another veteran, Flor encio Inocentes, gives a different account. He does not 
mention the two contingents of Katipuneros òresting,ó and suggests their 
òconversationó was an urgent, crucial discussion on how best to proceed. òIn the 
exchange of opinion on what had to be done,ó reads his single, brief sentence on 
the episode, òthe rebels decided not to return in order to avoid meeting a superior 
force.ó92 òNot to returnó presumably means not to go back into San Juan and risk 
an encounter with the Spanish units stationed at El Depósito.   
 
On the key point, however, the two accounts match. Bonifacio ordered the troops 
to move to the northeast - away from San Juan, and away too from Manila, which 
they had intended to reach that night. The column headed off in the dark, across 
the fields.93  
 
By the time the sun was rising (about 5.40), the troops have reached Sapang 
Kamias, a little beyond Cubao.94 They meet five Filipino infantrymen, who they 
persuade to join them, which mean t five more rifles. 95 The enthusiasm of the 
troops was still fierce, Inocentes relates, but is dampened when Bonifacio 
proposes they all proceed to Marikina, òthere to dig trenches along the western 
bank of the Marikina river and up to the Pasig River.ó The original strategy now 
has little chance of success that day, he probably thinks , because the offensive has 
apparently not started in other places. Most of the troops, however, zealously 
want to advance into Manila as planned. Digging trenches is not a popular 
alternative.  One of the men, Marianong Karne from Mandaluyong, raise s his bolo 
and shouts òMga Anak ng Bayan!ó in protest, and then the multitude raise their 
weapons too, and take up his cry.96  
 
At that moment, the fighters hear distant gunfire in the direction of Manila.  They 
reckon it is coming from the district of Santa Mesa, where another large group of 
Katipuneros had been massing to join the push from the east.  Battle was to be 
joined that day after all, and instantly the menõs spirits lift again. Bonifacio orders 
the carabao horn (tambuli) to be blown to sound the advance, and the column take 
the road to Manila, marching briskly towards the sound of t he gunfire.  But 
before the road reaches Santa Mesa, it will lead them back to the town they had 
left just a couple of hours earlier, San Juan del Monte.   
 
At about 7.30 the fighters enter Ermitaño, the barrio of San Juan through which 
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the road from Cubao to Manila passes. They now number as many as 2,500.97 The 
Spanish artilleros spot them from El Depósito, on higher ground about 400 meters 
to the south, and snipe at them, but in view of the distance the Katipuneros 
decide not to return the fire. 98 They are now close to where the Manila road is met 
from the south by the road that is today called Pinaglabanan.  They are nearing 
the polvorín. Bonifacio and his commanders know, of course, that the powder 
magazine is heavily fortified and guarded. But if the building c an be taken, if its 
defenders can be defeated or won over, the prize will be many more rifles, more 
ammunition, to bear to the decisive combats in Manila. Besides, if the 
Katipuneros do not engage the enemy at the polvorín, if they simply march past, 
then it might not be long before they are pursued and attacked from the rear.     
 
The fighters begin to take up positions around the polvorín, and exchange fire 
with the detachment inside ð an officer (probably a Spaniard) and 30 men 
(Filipinos) from Infantry Regiment No.70. Before the Katipuneros ha ve attempted 
to storm the building, however, a well -armed squad of 35 Spanish artilleros 
suddenly join s the fray, having raced down the hill from El Depósito. 99   
 
When they reach the polvorín, the artilleros help the infantrymen drive back the 
Katipuneros from their positions nearby. The focal point of the fighting then 
shifts about 460 meters back to the east, to where the òDiwa ng 1896ó monument 
now stands at the junction of N. Domingo and Pinaglabanan streets. From a 
house near that junction, El Comercio reported, the rebels directed a òhorrificó 
fusillade (òun fuego horrorosoó) at the soldiers of Spain. Two artillerymen were 
killed at this spot. 100 The Katipuneros also occupied houses (òcasas en que se hacían 
fuertesó) further up the road leading to the waterworks.  
 
At this juncture, Spanish reinforcements arrive ð 100 men from Infantry Regiment 
No.70 and a troop of cavalry. Governor General Blanco had despatched this force 
from Intramuros in the early morning as soon as he heard about the disturbances 
to the east of Manila, and had appointed his deputy, General Bernard Echaluce, 
òto take command of the line of combat in person.ó101 On their way from  
Intramuros, the force had engaged and dispersed the mass of Katipuneros, a 
thousand or more, who had gathered around a rope factory in Santa Mesa, and 
who had been battling with the Guardia Civil Veterana and other units since 
dawn. 102 It must have been the early exchanges in this battle that Bonifacio and 
his men had heard when they were walking away from San Juan towards Balara, 
and which prompted them to head back.  
 
After crossing San Juan Bridge, the Spanish column passed the polvorín, from 
which the K atipuneros had already been driven back, and then link ed up with the 
artillerymen along the road to El Depósito. General Echaluce ordered his infantry 
to split into two platoons to search and clear every house they passed, one 
platoon moving up the right side of the road and the other up the left.103      
  



17 

 

 
                                                                                             El Depósito, c.1900 

 
A group of Katipuneros with firearms t ook up positions in Vista Alegre, a large 
villa adjacent to San Juan Bautista church at the top of the hill. It was not quite 
opposite El Depósito, but within shooting distance - about 135 meters from the 
waterworks compound and 270 meters from the main entra nce and building.  The 
villa was surrounded by solid, two -meter-high walls, from which the rebels 
unloaded a barrage of fire (ònutridísimo fuegoó) at the Spanish troops.104  
 
Upon the orders of General Echaluce and led by their Spanish lieutenant, the 
infantrymen storm ed the walls of Vista Alegre and forced the Katipuneros to 
disperse into the dense vegetation and rough terrain to the rear of the villa. The 
rebels continued firing as they retreat ed, severely wounding the Spanish 
lieutenant in the neck.105  
 
Still numbering ònot less than 2,000ó in and around the zone of combat, the 
Katipuneros were pursued by the combined Spanish forces, Governor Blanco 
reported, òout of San Juan del Monte as far as Santolan and Marikina, from where 
the Cavalry dispersed them in disarray towards the mountains of San Mateo.ó106 
Filipino accounts tell the same story. òThe Katipunan ranks broke pell-mell in a 
frantic effort to escape,ó remembered one survivor: òQuite a number escaped 
unscathed, but many were wounded.  In their hur ry to get away, the Katipuneros 
left their dead where they fell on enemy ground.  The Spanish cavalry gave chase, 
and at noon they captured a group of them on top of a hill.ó107 
 
Bonifacio and Jacinto escaped capture, and the KKKõs leading commanders that 
day ð Vicente Leyva (alias òKalentongó), Genaro de los Reyes (òBato-balanió) and 
Lucino de la Cruz (òIpo-ipoó) - also remained at large to fight again.  
 
But the 2,500-strong army they had led into battle has gone. The remnant that 
regroups at 10 oõclock that morning, less than three hours after the first shots had 
been fired, is very small (òiilanó), just a few dozen. Bonifacio orders the 
commanders to go back to search for some of the firearms that have been lost, and 
to account for the dead and wounded. He then heads off with the others towards 
Balara òto prepare for future encountersó. With him he has just 50 men, and 
between them they have just 27 guns.108  
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29-30 
Aug  
1896 

Aside from the battle in San Juan del Monte, the only large-scale engagement on 
the night of August 29 -30 was fought by troops under Ramon Bernardoõs 
command in Santa Mesa. Actions elsewhere, for example in Pasig, Pateros, and 
Pandacan, did not coalesce or escalate into the coordi nated offensive the 
Katipunan had planned ; for reasons unknown the simultaneous advance on 
Manila of columns from the north, the north -east and the south did not 
materialize. 

  
30 Aug 
1896 

Governor General Ram·n Blanco declares a òstate of waró in the provinces of 
Manila, Bulacan, Cavite, Laguna, Batangas, Pampanga, Tarlac and Nueva Ecija.  
Any acts of rebellion, the decree states, will be punished with òthe most severe 
and exemplary measures,ó but rebels who surrender within the next two days 
will not face the maximum penalty. 109  

  
On the move  
 

8 Sep 
1896 

Bonifacio is staying at a house amid farmland and fishponds in Maypajo , to the 
south of Caloocan. His brother Procopio, Emilio Jacinto, and Aguedo del Rosario 
are also staying in that vicinity, possibly in the same house.110  

  
Sep 
1896  

Prudentl y, though, Bonifacio does not remain in the same place for long.  He 
keeps on the move, and his whereabouts are a closely guarded secret (òbukod sa 
palipat-lipat ay iniingatang mabuti pa ng mga Katipunanó).111  
 
For a while, even the commanders in Balara do not know where he is. In mid -
September a Katipunan leader from Nueva Ecija, Mariano Llanera, comes to the 
camp with a column of troops with the intention of inviting Bonifacio and the 
Balara fighters to go back to that province with him. Nueva Ecija, h e presumably 
believes, could provide  the Katipunan with a principal base or headquarters that 
was more remote, more defensible, and perhaps more readily provisioned.  
 
After waiting in Balara  for about a week without seeing Bonifacio, Llanera 
decides to return to Nueva Ecija with his troops .  Some of the Balara fighters 
depart with them , but on route they are attacked by Spanish forces and get 
separated from Llaneraõs troops, and then trek back to Balara.112 
 
Manila  
 
The explanation for Bonifacioõs disappearance at this critical juncture is that he 
had gone with Emilio Jacinto to Manila , despite the great danger. He explained 
his main reasons for taking this risk in a letter he wrote to Mariano and Santiago 
Alvarez  in late October 1896. He wanted guns. He aimed to get a message to 
Filipino patriots in Japan , urging them to arrange a shipment of weapons as soon 
as humanly possible. His initial hope, it seems, was that the message could be 
sent by José Moritaro Tagawa, the owner of a Japanese bazaar in Binondo who a 
few months previously had hosted the meeting between Katipunan leaders and 
officers from a visiting Japanese navy training ship, the  Kongo.  But now Tagawa 
had become frightened, and had refused to assist in sending the vital message.113  
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Bonifacio also hoped in Manila to contact òating mga kapatid na sundaloó - Filipino 
soldiers who had joined the KKK before the revolution broke out ð to exhort them 
to join their brothers already in the field.  To his dismay, however, he discovers 
the soldiers have already been inculpated and imprisoned. 114  
 
More generally, Bonifacio would have wanted to get in touch with Katipunan 
leaders in the city, to find out  whether the councils and branches were still 
functioning, and to learn who had been arrested, who had surrendered, and who 
was just lying low. Most of th e news would have been dispiriting.  
 
Whilst in Manila, according to one account, Bonifacio and Jacinto lodged for a 
few days in the house of Isabelo Donato at 189 Soler, Santa Cruz, then at 840 
Clavel, San Nicolas (the street where his sister Espiridiona lived) and lastly  at 116 
Lavezares, Binondo.115 

  
Sep 
1896  

Gregoria de Jesus recalls in her memoir that she was staying at her parentsõ house 
in Caloocan when the revolution began. Word reached her that she was about to 
be arrested, she writes, and so she òdecided to leave and did so at once at eleven 
o'clock at night, with the intention of returning to Manila under cover, through 
the rice fields to Loma. I was treated like an apparition, for, sad to say, I was 
driven away from every house I tried to enter to get a little rest. But I learned later 
that the occupants of the houses I visited were seized and severely punished and 
some even exiled -- one of them was an uncle of mine whom I visited that night to 
kiss his hand, and he died in exile. My father [Nicolas de Jesus] and two brothers 
[Arcadio and Ariston de Jesus] were also arrested at this time.ó  
 
òMy wandering continued and by four o'clock in the morning I reached Lico 
Street éand went to the house of an uncle of mine, Simplicio de Jesus, sculptor, 
but near a police station, and after five hours I left there in a carromata to look for 
a safer place to live. I found a refuge in Calle Clavel and there, with my sister -in-
law, Espiridiona Bonifacio, I stayed quietly for a month under the name of 
Manuela Gonzaga.ó116  

  
20 Sep 
1896 

 

Governor General Blanco 
decrees that òrebeldesó and 
those abetting the rebellion 
are to have their assets 
confiscated; are not to derive 
any income or benefit from 
those assets; and are not to 
engage in business. Rebels 
who surrender and seek 
amnesty, however, shall be 
exempted from these 
penalties.   
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3-5 Oct 
1896  

Pursuant to the general decree dated 20 
September 1896, the Spanish authorities place a 
specific embargo on the assets of five named 
òrebeldes,ó including  Andres Bonifacio.  He is 
listed as living in Calle San José in Trozo (where 
he had been living just prior to the revolution) , 
and at the house of a certain Capitan Quicoy on 
Calle Lavezares, Binondo (possibly the house 
where he had stayed very recently, or maybe the 
house where he, his wife and child had stayed 
with Pio Valenzuela earlier in  the year).  

 
  
 
 
4 Oct 
1896  

Balara  
 
Bonifacio, his brother Procopio, and Emilio Jacinto arrive back in Balara, where 
300 Katipuneros are encamped. The fighters line up to greet their arrival, and 
after fraternal embraces Bonifacio raises a shout, over and over, that the men echo 
in unison: òLong Live the Native Land, for which the Katipunan ng mga Anak ng 
Bayan offer our blood and li ves!ó (òMabuhay ang Bayang Tinubuan sa Dugo at 
Buhay ng Katipunan ng mga Anak ng Bayan!ó).117  

  
5-6 Oct 
1896  

The Katipunan leaders and commanders in Balara had to take stock and 
reappraise their military strategy. A second attempt to capture Manila under 
present circumstances would be suicidal. Efforts would continue to obtain 
weapons from abroad and locally , but might  take weeks or months to bear fruit. 
A f ew Filipino soldiers, Guardia Civil and police had joined the revolution, but 
nothing like the number that had been hoped.  The Katipunanõs fighters had also 
suffered reverses and defeats elsewhere, from Nueva Ecija to Batangas. Only in 
Cavite had the local KKK councils succeeded in liberating their towns from 
Spanish control.  
 
The first imperative was defense. In the past weeks, groups of KKK fighters had 
already begun to build fortified encampments ( kuta or muog) in the hills and back 
country ð refuges where they would be better able to evade or resist Spanish 
attacks, where they could prepare for future battles, and from which they could 
build support for the revolution among the local population. Aside from Balar a 
itself (near where the campus of UP-Diliman is today), camps have been 
established at Mount Tungko (near San Jose del Monte); Uyungan (near 
Montalban); Masuyod (near Marikina); and Pantayanin (near Antipolo) .  Later, 
camps would be set up at Mount Puray (near Montalban) and Ugong (near 
Pasig). 
 
The kuta, Bonifacio envisaged, would afford the Katipunan the  opportunity to 
reorganize and gain strength (ònagaayos at nagpalalakasó).118 With proper 
leadership and coordination, he believed, they could soon become a line of secure 
bases from which the offensive could be resumed ð not against Spanish positions 
in Manila, initially, but in nearby towns . If towns  around the city such as 
Montalban , San Mateo, Marikina and Pasig could be taken, and if the fighters in 
Nueva Ecija and Bulacan had equal good fortune, they could all join forces with  
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their  victorious brothers in Cavite in launching a second, far more potent, attack 
on Manila. 119  

  
6 Oct 
1896  

In the morning, Bonifacio inspects the defenses in Balara and makes an inventory 
of the weapons in the camp. Thirty -two men had guns of various types, including 
a few Remingtons, but the great majority had only bladed weapons ð bolos 
(gulukan), daggers (balaraw) and spears (sibat).120 
 
Bonifacio then summons the Balara troops to a general meeting (pulong) and asks 
them to elect their own commander and deputy commander. By acclamation, 
they elect Luis Malinis as commanding general and Lucino de la Cruz (alias òIpo-
ipoó) as his deputy, with the rank of general. Luis Malinis and his father 
Domingo, it is said, were renowned bandits who during the revolution became 
òsteadfast defenders of Libertyó (òmasusugid na tagapagtanggol ng Kalayaanó).121  
 
In the afternoon, Bonifacio convenes a similar meeting with a 100-strong 
contingent of troops  who have come to Balara from the Katipunanõs encampment 
at Mount Tungko (near San José del Monte). This contingent includes a number of 
defectors from the Guardia Civil garrison at Tinajeros, Malabon, who had 
augmented the revolutionary armyõs limited  arsenal with 14 Remingtons and a 
revolver. Again, Bonifacio asks the men to elect their own senior officers, and 
they elect Mariano Gutierrez and Juan de la Cruz (alias òPalamaraó) respectively 
as their commander and second-in-command.122  
 
Bonifacio writes to the Katipuneros encamp ed at Masuyod near Marikina asking 
them likewise to elect their own officers.  They subsequently notify him that they 
have elected Francisco de Asis (alias òLabeó) and Hermogenes Bautista (alias 
òBarasó) respectively as their brigadier general and second-in command, and he 
endorses those appointments.123  
 
Also promoted to the rank of brigadier general, according to one source, is Licerio 
Geronimo, a KKK leader from the barrio of Wawa in Montalban . It is not known 
whether he was based in Montalban at this time, but  he certainly was a few 
months later, when he had a camp at Mount Puray.124 

  
13 Oct 
1896  

Whilst at the Balara encampment, Bonifacio supervises the manufacture of four 
light cannons (falconete or lantaka), fashioned from iron tubes bound together with 
coarse wires.  They are tested on October 13, and when they fire successfully 
Bonifacio shouts out to the watching , cheering fighters: òBalara, that is the first 
day you have seen and heard the growling roar of the peopleõs struggle for 
Liberty!ó (òBalara, iyan ang unang araw mo na pagkakita at pagkarinig sa umaangil na 
hugong ng pananggol sa Kalayaan ng Bayan!ó).125 
 
To obtain ingredients for gunpowder - saltpeter and sulfur ð Bonifacio instruct s 
milkmen ( maggagatas) and other vendors who are members of the Katipunan to 
buy small quantities at a time from Chinese stores each time they make their 
regular trips to Manila, and a sizeable supply is accumulated in just a few days.126 
 
The cannons were constructed in readiness for an attack on Spanish positions in  
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the town of San Mateo, about five kilometer s north-east of Balara on the other 
side of the Marikina valley. When planning the attack, Bonifacio assigns the 
commanders at the Masuyod camp - Francisco de Asis and Hermogenes Bautista 
- to reconnoiter the area to determine which routes the Katipunanõs forces should 
take, and where they should be deployed (òpagaralang madali ang mga dapat daanan 
at tayuan ng mga kawaló).127 

  
Sep-Oct 
1896 

Spanish sources mention several òdepredationsó by ògrupos de insurrectosó in the 
province of Manila and district of Morong in September and October 1896. 128  
Precise locations are rarely given, but in late September, for example, encounters 
were reported in Malabon, Caloocan, San Mateo, Muntinlupa and Bosoboso. In 
early October the KKK leader Atilano Sta. Ana led a major attack on the Morong 
district headquarters (cabecera, comandancia), which prompted Governor Blanco to 
reinforce that sector with troops from Cavite .129 Spanish forces in towns 
immediately south of Ma nila ð Pineda (Pasay), Paranaque and Las Piñas ð were 
strengthened with troops from Jolo. 130  
 
All around the city, Blanco recognized in October, the rebellion was not 
dwindling but growing: òEl enemigo acentuabaé sus ataques sobre las l²neas de la 
provincia de Manilaó.131 
 
Blanco took the strategic decision to blockade and isolate rebel-held Cavite, but to 
defer mounting a counter-offensive in that province until more infantry battalions 
had arrived from Spain . Given the limited forces immediately at his disposal, he 
believed, it was ònot advisable in any wayó to move against the Katipuneros in 
Cavite without having first pursued òwith all possible vigoró the insurgents in 
Nueva Ecija, Bulacan, Manila, Morong, Laguna and Batangas.  The rebels in these 
provinces, Blanco wrote, including what he called òthe large central group, 
commanded by Bonifacio and Llanera,ó were poorly armed , but very numerous 
(numerosisimas). They endeavored constantly to establish fresh strongholds and 
ònuclei of resistanceó. If they could not be òmuch reduced and dispersed,ó they 
would soon endanger not just the òtranquility ó of the provinces but even the 
security of Manila. 132     

  
Oct 
1896 

The Katipunan  leaders in Cavite, like those to the north and east of Manila, had 
lost touch with Bonifacio when he went into the city in September, but around 
mid -October both the Magdiwang and Magdalo councils succeeded in re-
establishing contact.   
 
The Magdiwang council, Artemi o Ricarte relates, sent a courier to the hills above 
Marikina and Montalban to find Bonifacio, carrying letters telling him about the 
victories in Cavite and inviting him to come to the province to witness at first 
hand the spirit and determination with wh ich the local Katipuneros were dealing 
with the harsh circumstances in which they found themselves. 133 Emilio 
Aguinaldo recalls that the Magdalo and Magdiwang councils worried that 
Spanish military operations around Manila were putting Bonifacio in grave 
danger, and agreed he would be safer if he came to stay in the zone they had 
liberated ð òat anyayahang lumigpit agad dito sa malaya nang lalawigan ng Kabite.ó134  
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29-30 
Oct 
1896 

Bonifacio replies to a letter he has received from Mariano and Santiago Alvarez 
inviting him to visit Cavite. He declines their invitation on the grounds that his 
immediate priority must be to attend to the needs of the KKK forces in Manila, 
Morong, Bulacan and Nueva Ecija. He thanks the Alvarezes for the support they 
have offered in òsustaining our armies, so that at present there are no major 
exigencies aside from the lack of guns.ó 135 

 
Bonifacio tells the Alvarezes that he has already been in communication with 
òour brotheró Emilio Aguinaldo, the Magdalo President of War, and has sent him 
a letter about his situation and plans. Bonifacio says he assumes that Aguinaldo 
has already by now shared this letter with the Magdiwang leaders, and so does 
not repeat what he had written. 136 Unfortunately, Bonifacioõs letter to Aguinaldo 
has not been found, and we therefore donõt know the detail of his plans. His 
foremost ambition, however, is to defeat the Spanish forces to the north and east 
of Manila. If the Katipuneros have the good fortune to win that victory, he tells 
the Alvarezes, òwe can then set a date with you [presumably meaning both the 
Magdiwang and the Magdal o councils] for our assault on the fortress of Manilaó 
(òpagtatagpo sa kuta ng Maynilaó).137    

  
c. 1-2 
Nov  
1896  

Gregoria de Jesus leaves her place of hiding in Manila and joins Bonifacio in the 
hills. òMy husband met me at San Francisco del Monte,ó she recalls, òand we 
proceeded to [the encampment in] Balara where the sons of the country had their 
headquarters, between the towns of Caloocan and Mariquinaéó138 
 
Taking to the hills at about the same time was Julio Nakpil, a piano teacher from 
Quiapo.  He also remembers being met by Bonifacio in San Francisco del Monte 
and then heading on to Balara.139  

  
c. 1 Nov 
1896  

Katipunan forces occupy the town of Montalban, forcing the small Spanish 
garrison to withdraw to San Mateo, about five kilometer s to the south.140 

  
c. 1 Nov  
1896  

A day or so before the attack on San Mateo, KKK supporters in the town 
denounce the capitan municipal and one of his predecessors as informers. Their 
treachery, it is alleged, has led to a number of Katipuneros being imprisoned and 
tortured.   
 
Bonifacio orders their arrest, and calls a meeting in Balara to decide their fate. 
They are judged to be guilty as charged, and sentenced to death. One of the men 
is later saved by the intercession of his cousin, who is a colonel in the Katipunan 
army. But the other is executed. When the Katipuneros later enter San Mateo, 
they place his head on a stake in the town center.141 

  
San Mateo 
 

2 Nov  
1896 

Katipunan forces enter San Mateo.142 They are deployed in and around the town  
in four groups . 
 

¶ Fighters from the Balara camp and other contingents òiba pang mga kawal at 
pamunuang,ó led by Bonifacio, take up positions 460 meters (250 dipa) from 



24 

 

the churchyard  and parish house (convento), which the Spanish forces in 
the town ð a 35-strong unit of infantrymen ( cazadores) and Guardia Civil 143 
- had made their stronghold .144   

 

¶ Another group of Balara fighters, led by L ucino de la Cruz and Luis 
Malinis surround the town hall (municipio).    

 

¶ Fighters from the Mount Tungko camp, led by Mariano Gutierrez , are 
posted at strategic points around the periphery of the población.  

 

¶ Under the overall command of Francisco de Asis and Genaro de los Reyes, 
fighters from the Masuyod and Uyungan camps; a contingent from 
Antipolo led by òAbraó; and a troop of hillpeople ( remontados) led by 
Atilano St a. Ana and òLucianoó (a remontado himself) are deployed along 
Nangka River , 2½ kilometer s south of San Mateo, to defend the 
approaches to the town  from Marikin a, from where it was correctly 
foreseen that Spanish reinforcements would come.  

 
In total, the Katipun eros deployed in and around San Mateo numbered more than 
3,000 according to one of the KKK commanders, and 5,000 or 6,000 according to 
Governor Blanco.145 Whichever estimate is closest to the truth, it was the largest 
force assembled to the east of Manila since August, an operation that mobilized 
not only the KKKõs òfull-timeó fighters from the different camps, but also a legion 
of supporters in San Mateo and the surrounding area.  
 
As always, the vast majority carried blades. Firearms could have been counted in 
tens, but not hundreds. The fighters along the Nangka river, veterans recalled, 
had 45 firearms and four light cannons (falconete), whilst  those in the town had six 
light cannons.146 The tally of the latter groupõs firearms is unknown , but at a 
rough guess might also been about 40 or 50.      

  
2 Nov 
1896  

The Katipuneros occupy the San Mateo municipio and make it their headquarters, 
apparently without meeting any resistance.  
 
By mid -morning all the contingents are in position . Bonifacioõs group have their 
firearms and cannons trained on the convento, the Spaniardsõ fortified refuge. 
Their first shots are met at once with an intense fusillade. They take cover. To 
venture any closer under fire would risk a slaughter. They continue firing, but 
with little result. 147 The cannons evidently lacked the range, accuracy or potency 
to breach the building õs walls.  

  
 

 

 
 
 
 
 
 
 
The San Mateo convento in 1911, when 
it  was being used as a school.  
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2 Nov  
1896  

As darkness falls, Bonifacio orders ten effigies to be fashioned from banana 
trunks and straw, with salakot or hats on their heads. Placed in sight of the 
convento, the ruse seems to succeed, and òthroughout the night the Spanish troops 
vented their fire and spent their ammunition on the effigies (òsa buong magdamag 
ng gabing iyon, ay siyang pinag-inamang binaril at pinag-ubusan ng punlo ng mga 
kawal kastilaó).148  

  

3 Nov 
1896 
 

But in reality the Spaniards have not exhausted their ammunition, and  still open 
fire whenever the Katipuneros attempt to move closer.  
 
Bonifacio has the idea of constructing a kind of mobile shield by covering a cart 
(kariton) with layers of carabao hide, behind which he hopes a small group of 
KKK riflemen w ill be able to advance towards the holed-up garrison. The layers 
of hide, however, do not give enough protection against the enemyõs bullets, and 
almost immediately the riflemen are forced to move back  (òAng karitongéna ballot 
ng katod ay di pinakinabangan, at madaling iniurongó).149  
 
After this setback, the Katipunan commanders decide to sit and wait . Before too 
long, they hope, the Spaniards will be forced to surrender for lack of food and 
water.150  
 
At the Nangka river, meanwhile, the KKK fighters successfully h old at bay a large 
enemy column (60 Spanish cazadores and 12 Guardia Civil) that, as anticipated, 
has hurried to the scene from Marikina. After a firefight lasting some hours, the 
enemy troops run short of ammunition, and towards dusk they return to 
Marikina to get their wounded treated and to telegraph Manila for 
reinforcements.151 

  
4 Nov 
1896  
  

In the población the siege continues; it is now in its third day.  
 
The reinforcements have not yet reached Marikina, but the troops who had 
attacked KKK positions along the Nangka river the previous day make a second 
attempt  to break through to San Mateo. After another hard battle, they are again 
repelled.152  

  
5 Nov  
1896  
 

The reinforcements now arrive in  Marikina ð 85 men from Infantry Regiment No. 
70 (including a number of òtrench diggersó [gastadores]) and 10-12 artillerymen.  
Combining with some of the forces already in Marikina  ð 35 cazadores, 12 Guardia 
Civil and 6 local police ( cuadrilleros) ð they are swiftly formed into a column about 
150-strong, and head out towards San Mateo.153  
 
The Katipunan forces along the Nangka river again  resist heroically, meeting the 
column with a n intense (nutridisimo) barrage of rifle and cannon fire . For two 
hours they fight hard to defend their positions  (òdos horas de lucha muy duraó), but 
they are finally overwhelmed by the enemyõs superior firepower. 154 After 
suffering heavy casualties, they run to the hills. 155   
 
The Spanish column pushes straight on to San Mateo to relieve the beleaguered 
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garrison, and engages the Katipunan forces both on the edge of town and in the 
center. Again the fighting is fierce, and again the Spanish weaponry is decisive.  
òOur soldiers,ó Sastron recounts, òwere victorious along the whole length of the 
line.ó After the batt le, the Spaniards take a body count. They had killed 237 
insurrectos in the town that day. 156 The survivors, including Bonifacio and other 
KKK leaders, retreat towards Montalban  under covering fire from  General 
Malinis and seven Balara riflemen.157 

  
6 Nov  
1896  

More enemy reinforcements arrive in San Mateo - a column perhaps about 150-
strong made up of troops (presumably cazadores) redeployed from Bulacan and a 
company from Infantry Regiment No. 73. 158  In total, there must now be more 
than 300 enemy troops in the tow n.  

  
7 Nov 
1896 

The Spanish forces in San Mateo spend the day destroying the trenches the 
Katipuneros had dug around the town. They get ready to head out the next day 
to retake Montalban, which has now been occupied by the Katipuneros for almost 
a week.159  

  
7 Nov 
1896  

Bonifacio is in Montalban , where he is supervising the construction of defenses in 
the barrios of Burgos (on the road from San Mateo) and San Rafael. He knows the 
enemy is likely to attack the following morning.  He orders Genaro de los Reyes 
to go as quickly as possible to the Pantayanin camp to retrieve 12 Remington 
rifles that had been taken back there after the battle at the Nangka river. So that 
De los Reyes can make haste, Bonifacio lends him his own òsplendid white horseó 
(òkabayong puti {moro}ó).160  

  
7 Nov 
1896  

Presiding judge José Ripoll y Lopez summons Bonifacio to appear in the case 
against Roman Ramos (a worker at the Spanish arsenal) and others charged with 
rebellion and the theft of revolvers. 161 The judgeõs expectations that Bonifacio will 
respond to the summons cannot have been high. 

  
8 Nov 
1896  
 

The Spanish force musters in San Mateo and sets out towards Montalban, five 
kilometer s to the north. Between the two towns, Blanco reports, they saw as many 
as five or six thousand  insurrectos formed into òbattalions,ó some entrenched 
along the road, others up on the heights (òalturasó) to the east. But the Spanish 
commander, Blanco continues, was able through skillful maneuvers (òhábiles 
maniobrasó) to evade their fire, and the column pushed on to Montalban virtually 
unscathed.162 
 
The Katipunan fighters have dug trenches at strategic points in the town and 
fortified the church , but once again they cannot match the Spanish rifles. Under 
an onslaught of fire, they disperse and flee. Sixty are killed in the town and the 
pursuit. 163 Bonifacio himself came within an inch of death, according to one 
account, when a Spanish bullet grazed his side.164 Another account says a bullet 
ripped the collar of his shirt. 165  
 
After they  shake off their pursuers , Bonifacio and the Balara fighters make their 
way back to camp.166  
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 Balara 

 
Nov  
1896  

 
Bonifacio receives further invitations to visit Cavite. After receiving his letter 
declining their initial invitation, the Magdiwang council sent a second, more 
pressing invitation, and then a third, which Bonifacio finally acce pted.167  
 
It is not clear what caused Bonifacio to change his mind about visiting Cavite, but 
the defeats at San Mateo and Montalban were probably a factor. He would not 
have wanted to leave for Cavite whilst those battles were still being planned and 
fought. Afterwards, he wrote to the Magdiwang and Magdalo councils  to tell 
them about the defeats, and it seems likely his news deepened their fears for his 
safety and made the tone of their inv itations mor e insistent.168   
 
When he decided to make the trip, Santiago Alvarez recalls, Bonifacio wrote 
saying that he wished òto exchange fraternal embraces with the brethren and see 
for himself the new developments that could further promote the Revolution.  He 
did not intend to st ay long in Cavite because it was necessary to harass the enemy 
on another front so that freedom could be attained sooner. He would not seek to 
reorganize the Katipunan in Cavite at all; he would respect and make others 
respect the leadership and their policies, for in unity there was strengthéó 
(òéhindi mag-aayos ng anuman sa Katipunan sa Kabite; igagalang niya at ipagagalang 
niya ang Pamunuan at ang mga palakad, sapagkaõt binubuo sa pagkakaisa at siyang 
ipinagtagumpayé.ó)169 

  
c.14 
Nov  
1896 

Before leaving for Cavite, Bonifacio establishes a High Council (Mataas na 
Sangunian) to co-ordinate the revolution in what was called the Northern District , 
which covered the provinces of Manila, Bulacan, and Nueva Ecija and the district 
of Morong. He appoints I sidoro Francisco as the Councilõs president (Mataas na 
Pangulo) and Julio Nakpil as its secretary (Mataas na Kalihim).  Francisco was a 
leather manufacturer who had once served on the council of the Liga Filipina; 
Nakpil a piano teacher from a wealthy back ground who had also been an active 
member of the Liga.170  

  
c. 16 
Nov  
1896 

Just as Bonifacio and his party are getting ready to leave Balara, there is a tense 
incident. A  couple of weeks earlier, whilst digging trenches in San Mateo, the 
Katipuneros had found two biscuit tins filled with gold coins. Bonifacio is 
planning to take both tins to Cavite, but the Balara commander, Luis Malinis, 
angrily protests. He insists that one of the tins should be left in Balara with him 
and his men. òWe found the coins,ó he says, òand we need money to buy food.ó 
Malinis confronts Bonifacio. òIf you do not agree to leave one tin behind,ó he 
says, you will take neither.ó To add force to his argument, Malinis drags a light 
cannon (falconete) beside him and points it directly at Bonifacioõs group.  Jacinto 
quickly advises Bonifacio that under the circumstances it would be wise to accede 
to the Balara commanderõs request.  Bonifacio concurs.171  

  
c.16 
Nov  
1896 

Bonifacio leaves for Cavite together with his wife, his brothers Procopio and 
Ciriaco, Emilio Jacinto and a small detachment of soldiers headed by General 
Lucino de la Cruz.172   

 




